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DE CIRCULAIRE 
SAMENLEVING 
AFVAL BESTAAT NIET



‘De toekomst is circulair’. Dat was de titel van Wantij in  
maart 2015. Wat in 2015 nog een wens was, is zeven jaar  
later een duidelijk doel geworden. Nederland, dus ook  
Zeeland, wil in 2050 een circulaire samenleving zijn. 

Willem de Weert
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In 2030, dat is al over zeven jaar, moeten 
we op de helft zijn. Want het aantal 
mensen blijft groeien, de vraag naar 
grondstoffen blijft stijgen, explosief zelfs, 
terwijl de beschikbaarheid van grondstof-

DE WEG NAAR 
EEN CIRCULAIRE 
SAMENLEVING

Repair café in Middelburg. Foto: Niels de Vreede. 

Utrecht/Middelburg

fen afneemt. In een circulaire samenleving 
hebben we zo min mogelijk afval, gebrui-
ken we onze spullen langer, hergebruiken 
en delen we producten en is afval de 
grondstof voor nieuwe producten. 

Circulaire samenleving
‘We spreken niet meer over afval.  
Afval bestaat niet. Alles is grondstof,’ zegt 
Tim Bulters van De Natuur en Milieu- 
federaties. Hij geeft wat cijfers: ‘Op dit 
moment is 8,6 procent van de wereld- 
economie circulair. In Nederland is dat  
25 procent.’ Hij spreekt liever over een 
circulaire ‘samenleving’ in plaats van 
‘economie’. ‘Als je bijvoorbeeld onderling 
kleding ruilt, telt dat niet mee voor de 
economie, want er komt geen geld aan te 
pas. Maar vintage is wel circulair.’ Voor de 
transformatie naar een circulaire samen- 
leving hebben de Natuur en Milieu- 
federaties praktische doelen gesteld. 

Circulaire ambachtscentra
Eén daarvan is de ombouw van milieu- 
straten naar circulaire ambachtscentra.  
‘Nu gooi je je spullen in een bak, liefst 
gescheiden, maar in de nieuwe opzet 
wordt het afval bij de poort geselecteerd. 
Welk kastje is goed genoeg voor de 
kringloopwinkel, welk hout is herbruik-
baar? De milieustraat is gekoppeld aan  
een werk-leercentrum waar lokale mensen 
kapotte, maar herbruikbare spullen 
repareren.’ ‘In Zeeland gaat zo’n circulair 
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WAT KAN  
IK ALS CONSUMENT 
BIJDRAGEN AAN EEN 
CIRCULAIRE SAMENLEVING? 
Bibian Scheepstra

ambachtscentrum in Goes komen,’ voegt Bibian Scheep-
stra van ZMf toe. ‘Die zullen er op meer plaatsen komen.’

Recreatiewoningen
Een tweede doel is het stimuleren van circulair bouwen. 
Nieuwbouw moet zo ontworpen zijn dat, als de levens- 
duur op is, alles gedemonteerd kan worden. ‘Niet met de 
sloophamer werken, maar met de schroevendraaier, 
noemt Bulters dit. ‘Dit heeft in Zeeland prioriteit omdat 
hier veel gebouwd wordt, met name recreatiewoningen. 
Circulariteit is nog niet in de wet verankerd. In de 
provincie Utrecht is een regionaal bouwconvenant 
gesloten. Daar doen 21 van de 26 gemeenten aan mee. 
Daar zouden we in Zeeland ook naartoe moeten,’  
zegt Scheepstra. 

Inspiratiegids
Ze vervolgt: ‘ZMf heeft de gemeenten al eerder over  
de inspiratiegids voor gemeenten verteld. Er staan goede 
voorbeelden van circulaire initiatieven bij andere 
gemeenten in en handige en toepasbare tips. Het is nu 
wachten op verder circulair beleid.’ Op een bijeenkomst 
met ambtenaren onlangs merkte Scheepstra dat veel 
Zeeuwse gemeenten vooral bezig zijn met de energie-
transitie. ‘Circulariteit wordt de volgende stap. Er is voor 
hen een inspiratiegids beschikbaar. ’

Servicepunt circulair
‘Er leven bij mensen een heleboel vragen over  
circulariteit. Het raakt namelijk alle segmenten van  
onze samenleving. Daarom hebben we een servicepunt 
circulair ingericht. Dat werkt als een soort circulaire 
huisarts. Je kunt daar terecht voor een eerste consult.  
En wordt dan eventueel doorverwezen naar een expert,’ 
besluiten de medewerkers van de natuur- en milieu- 
federatie hun uitleg. 

Voor meer informatie:
www.repaircafe.org
www.servicepunt-circulair.nl
www.thehappyactivist.org
www.zmf.nl/dit-doen-wij/circulaire-economie/
www.praatkast.nl/podcasts/over-circulair/

Afval bestaat niet. 
Alles is grondstof.

Bibian Scheepstra

Geboren: Zevenaar, 1969.
Woont in: Zierikzee.
Inspiratiebron: filosofie en natuur in religie zoals 
Islam, Boeddhisme, Taoïsme.
Opleiding: Romaanse taal en cultuur Rijks- 
universiteit Groningen; Ruimtelijke planning  
en ordening Universiteit Antwerpen; Corporate 
social responsibility Erasmus Universiteit Rotterdam.
Loopbaan: Ingenieursbureau Royal Haskoning DHV; 
Netbeheerder DNWG; projectleider duurzaamheid 
en circulaire economie ZMf. Willem de Weert is  

eindredacteur van Wantij.

Bibian Scheepstra is projectleider 
duurzaamheid en circulaire 
economie bij ZMf. 

Win de Kringlogo prijs voor het meest 
circulaire burgerinitiatief van Zeeland                                

Ben jij betrokken bij een bewoners- of burgerinitiatief dat 
actief is op het gebied van circulariteit? Ding dan mee naar 
de prijs voor het beste circulaire burgerinitiatief in Zeeland. 
Je wint hiermee een jaar lang gebruik van het Kringlogo en 
een symbolisch bedrag van 100 euro. Het winnende 
initiatief mag een jaar lang het Kringlogo in alle uitingen 
gebruiken en krijgt provinciale en landelijke publiciteit.

Week van de Circulaire Economie
ZMf zet het leukste, mooiste of innovatiefste burgerinitia-
tief extra in de spotlights tijdens de landelijk Week van de 
Circulaire Economie van maandag 6 februari t/m zaterdag 
11 februari 2023. De Kringlogo prijs is een initiatief van de 
gezamenlijke Natuur- en Milieufederaties. Opgeven kan tot 
en met 6 januari 2023.

Meer weten?
Scan de QR-code.

Tim Bulters

Geboren: Haarlem, 1990.
Woont in: Amsterdam.
Inspiratiebron: natuurfilms David  
Attenborough en zijn boodschap daarin.
Opleiding: Bèta-gamma Universiteit van 
Amsterdam.
Loopbaan: docent ‘future planet studies’; 
consultant duurzaamheid; medewerker  
Natuur- en milieufederatie Utrecht.

Circulaire Cosmetica

Circulair 
Interieur Inleiding

Ben je milieubewust en wil je jouw huis graag 
duurzaam inrichten? In deze flyer staan een aantal 
tips die jou kunnen helpen tijdens de zoektocht naar 
meubels en accessoires met een lage milieu-impact. 
Heb je na het lezen van deze flyer nog vragen? Laat 
het ons dan weten en stel ze aan de contactpersoon 
in jouw provincie via het Servicepunt Circulair.

1. Slim kiezen
Bewuster kiezen in nieuwe aankopen, 
tweedehands kopen, lenen, leasen, 
huren, delen. Ook: naar een (kleding-)
bibliotheek gaan. 

2. Langer gebruiken
Hier hoort alles bij waardoor je je  
spullen langer gebruikt: pimpen,  
repareren (repair cafés), (laten) upcyclen.  
Bijvoorbeeld je plastic broodzakjes 
gebruiken als afvalzakje voor een klein 
prullenbakje. Of je koffiedik gebruiken  
om paddenstoelen op te laten groeien. 

3. Goed doorgeven
Alle opties om spullen die je niet langer 
gebruikt, door te geven: tweedehands 
verkoop platforms, kringloopwinkels, 
kledingkettingen. 

4. Nuttig weggooien
Alles wat je niet kunt hergebruiken  
of doorgeven. Kun je je GFT afval  
composteren, of aan de varkens geven  
bij een kinderboerderij? Wat kun jij doen 
in afvalscheiding?

Foto: Loes de Jong.

Bron: www.cirkelregio-utrecht.nl
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Jo-Annes de Bat

Geboren: Oostdijk, 1980.
Woont in: Kloetinge.
Inspiratiebron: ‘Politiek gezien is dat (wijlen) Huib Eversdijk.  
Meer persoonlijk: mijn geloof en mijn kinderen. Als overtuigd  
Christen wil ik deze aarde bouwen en bewaren. Mijn kinderen  
zijn daarin belangrijk. We lenen immers de aarde van hen.’
Opleiding: Bestuurskunde Erasmus Universiteit Rotterdam.
Loopbaan: wethouder Goes en gedeputeerde  
Provincie Zeeland (CDA). 

Gedeputeerde Jo-Annes de 
Bat van de Provincie Zeeland 
heeft onder andere de 
portefeuille Economie met 
daarin ‘circulair’. De circulaire 
economie of samenleving 
moet in 2050 een feit zijn.

Wat betekent ‘circulair’ voor hem? 
‘Van ‘circulair’ bestaan wel tweehonderd 
definities. Laat ik het simpel houden: 
goede dingen nog gebruiken en zo min 
mogelijk afval produceren. Ik was door 
ZMf uitgenodigd om een repair café te 
bezoeken en heb daar genoten van wat ik 
zag. Een vluchteling was samen met een 
vijftienjarige stagiaire bezig een kapotte 
stofzuiger te repareren. Ze begrepen elkaar 
met behulp van google translate op hun 
mobieltjes. En ze kregen het apparaat 
weer aan de praat! Dat houdt me nog 
bezig. Ik ben zelf helemaal niet technisch, 
dus gooi je al gauw iets weg wat kapot is. 
Ik heb me voorgenomen kapotte spullen 
eerst naar het repair café te brengen.’

Wat doet de Provincie zelf aan  
circulariteit? 
‘Ik vind dat we als Provincie zelf het goede 
voorbeeld moeten geven. We kopen waar 
het kan circulair in. De ontmoetingsruimte 
in het Provinciehuis is bijvoorbeeld 
ingericht met bureaus en stoelen die we 
leasen met de verplichting tot terugname. 
Voor de aanleg van het verkeersknooppunt 
Drie Klauwen is schoongemaakt bodemas 
van Heros Sluiskil gebruikt. Langs de N62 
richting België staan biobased borden.  
En uiteraard maken we beleid.’

Welk beleid voor circulariteit voert de 
Provincie dan? 
 ‘Niet alleen wij, élke overheid is met 
circulair bezig, ook de Europese, de 
nationale en de gemeenten. In 2050 moet 
dat rond zijn. De toekomst is dichterbij dan 
je denkt. Iedereen, ook het bedrijfsleven,  
is overtuigd dat er een circulaire economie 
moet komen. Grondstoffen worden 
schaars en afval is verspilling. Dit betekent 
inzet op hergebruik. Kennis van circulariteit 
wordt supersnel ontwikkeld en  
opgeschaald. De rol van de overheid moet 
volgens mij ondersteunend zijn: koplopers 
belonen, de grote middengroep meene-
men en mensen die er nog niks van willen 
weten op dit moment met rust laten.  
Die volgen vanzelf wel. We organiseren 
netwerkbijeenkomsten met circulariteit  
als thema, we bieden vouchers en 
subsidies aan om zaken op gang te krijgen.  
Daarbij richten we ons op vier speer- 
punten: circulair bouwen, circulair 
inkopen, reststromen uit de industrie  
en kennisontwikkeling stimuleren.’

Waarom is circulair bouwen een  
speerpunt? 
‘Zeeland heeft een grote recreatiesector. 
Er wordt veel gebouwd. Recreatiebun- 
galows hebben een korte levensduur.  
De markt verandert snel, om de tien jaar  
is er iets nieuws. Dat nodigt uit tot 
hergebruik. Veel Duitse toeristen zijn heel 

‘CIRCULAIRE 
TOEKOMST MOET IN 
2050 EEN FEIT ZIJN’

milieubewust, die letten daarop.  
Tot nu toe kunnen we als Provincie alleen 
stimuleren en niet verplichten. Dat moet 
landelijk in het Bouwbesluit geregeld 
worden. Sommige ondernemers wachten 
daar niet op. De nieuwe ambulante kliniek 
van Emergis in Kloetinge is helemaal 
circulair. Dat spreekt me geweldig aan.’

Wat is de bedoeling met de reststromen 
in de industrie?
‘Het is de bedoeling dat Zeeuwse fabrieken 
meer van elkaars reststromen gebruik 
maken. Wat afval voor de een is, kan 
grondstof voor de ander zijn. Dat is een 
heel gepuzzel waar we in de havens mee 
bezig zijn. We stimuleren ook het gebruik 
van biobased materialen die door de 
Zeeuwse landbouw geproduceerd kunnen 
worden. Je moet een plan hebben om in 
de toekomst boorplatforms en windmolen-
parken te ontmantelen. De Provincie 
subsidieert een onderzoek waarin wordt 
onderzocht wat je met afgedankte 
windmolens doet. Een bedrijf dat die 
recyclede ging helaas failliet. En wat gaan 
we doen met al die zonnepanelen die over 
twintig jaar vervangen moeten worden?’ 

Welke rol spelen het Zeeuwse onderwijs 
en de kunst in de plannen?
‘De Provincie stimuleert kennisontwik- 
keling. Een circulair product begint met 
een goed ontwerp. Dat is de eerste stap.  
Dat moet in het onderwijs al aan de orde 
komen. We werken daarom graag mee aan 
de Week van de Circulariteit (6 t/m 11 
februari 2023). De kunst erbij betrekken? 
Dat is een goede suggestie. Daar doen we 
denk ik nog te weinig mee. Kunst kan zeker 
een bron van inspiratie zijn.’

Willem de Weert is  
eindredacteur van Wantij.

Het ontmoetingscentrum van het Provinciehuis op de Abdij is circulair ingericht. Foto: Mechteld Jansen. 

Het interieur en exterieur van Emergis Kloetinge is circulair. Foto: Eddy Westveer.

Foto: Provincie Zeeland.

Willem de Weert

Middelburg
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Serooskerke/Roosendaal/Terneuzen

Wat gebeurt er met op de 
milieustraat ingeleverde 
elektrische apparaten? 
Wantij volgt het spoor van 
‘alles waar een stekker 
aanzit’, aldus een mede- 
werker. In 2021 werd er ruim 
drie miljoen kilo van deze 
zogenaamde ‘e-waste’ 
aangeboden. Deze e-waste 
bevat vaak schaarse en dus 
dure gewilde grondstoffen en 
is vaak ook nog wel te 
hergebruiken.

De milieustraten worden door de  
Zeeuwse Reinigingsdienst (ZRD) beheerd 
en geëxploiteerd en functioneren als 
voorsorteercentrum. Hierna gaat de 
e-waste naar het regionaal sorteercentrum 
van ZRD’s zusterorganisatie Saver in 
Roosendaal. In dit centrum vindt sortering 
van de ingeleverde mix aan apparaten 
plaats, waarna koelkasten, wasmachines, 
mobieltjes en kleine elektronica hun weg 
naar diverse gecertificeerde verwerkers 
vinden. Deze verwerkers demonteren en 
recyclen de apparaten tot nieuw in te 
zetten grondstoffen.

E-waste
Projectadviseur Wichard Schepers:  

‘Voor e-waste moet je denken aan (edel-)
metalen, glas en kunststoffen, maar ook 
aan kwik (in tl-balken), freon (koel- 
vloeistof in koelkasten), printplaten en 
chips.’ Ook de bak met geluidsboxen is op 
het sorteercentrum te vinden: het hout 
hiervan wordt veelal in de keukenindustrie 
hergebruikt voor kastjes. ‘Al merk je wel 
dat er vanwege de hoge gasprijs momen-
teel ook vraag is vanuit de energie- 
centrales voor de verbranding.’ 

Kringloper
Saver is bestuurder van stichting  
De Kringloper. In deze stichting vinden  
we onder meer het ambachtscentrum. 
Burgers kunnen hun afgedankte spullen  

bij de West-Brabantse milieustraten en  
de kringloopwinkels kwijt. Maar het  
wordt ook thuis opgehaald. De vrijwillig 
ingeleverde apparaten worden op het 
ambachtscentrum, al dan niet na repara-
tie, voor hergebruik gereed gemaakt en 
weer verkocht in de kringloopwinkel. 
Volgens Schepers merk je het naderen van 
grote sportevenementen zoals voetbal-
toernooien met een toename van het 
aantal aangeboden televisies. ‘Blijkbaar 
nodigt zo’n evenement uit om een nieuwe 
te kopen.’

Verkopen 
De voor hergebruik geschikt gemaakte 
apparatuur krijgt in een van de vier 

kringloopwinkels van de stichting  
(‘warenhuizen’) aldus medewerker  
Henry van den Kieboom van het  
ambachtscentrum) een tweede leven.  
En zo gaan op het oog twee identieke 
naaimachines verschillende kanten op:  
via de milieustraat en het sorteercentrum 
uit elkaar gepeuterd en tot herbruikbare 
grondstoffen verwerkt en via het 
ambachtscentrum en de kringloopwinkel 
naar een nieuw tehuis. Van den Kieboom 
vindt het zonde dat apparatuur van het 
sorteercentrum de weg naar het 
ambachtscentrum niet kan vinden:  
‘Voor het mogen hergebruiken is het  
van belang dat duidelijk is dat de oor- 
spronkelijke eigenaar het apparaat heeft 

geschonken.’ Bijzonder is de samen- 
werking met een wasmachineproducent: 
refurbished wasmachines kunnen met 
twee jaar garantie worden verkocht. 

Niet meer aan de praat
Apparatuur die niet meer aan de praat te 
krijgen is, gaat van het ambachtscentrum 
naar het demontagecentrum van de 
Kringloper in Bergen op Zoom. In dit 
Product Bewerking Centrum wordt met 
een zorgaanbieder samengewerkt, cliënten 
vinden er hun dagbesteding. Hier worden 
bijvoorbeeld elektronica en kunststoffen 
handmatig van elkaar gescheiden en voor 
verdere verwerking verkocht. Ook voor 
gedemonteerde kabels is er een behoor-

lijke markt gezien de prijs van koper.  
En ook hier is sprake van samenwerking 
met de wasmachineproducent: gedemon-
teerde waterpompen vinden de weg terug 
naar de fabriek. 

Waar blijft het  
elektrische  
apparaat dat je 
weggooit?

Inleverpunt grote apparaten. Foto: Loes de Jong. 

Foto: Leo Dalebout.

Leo Dalebout

Refurbished wasmachines met garantie. Foto: Leo Dalebout.
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Saver en de Kringloper zijn verheugd dat 
het demontagecentrum ‘Weeelabex’ is 
gecertificeerd. Deze certificering is een 
wettelijk verplichte Europese norm, doel 
van de norm is om vast te kunnen stellen 
of bedrijven die elektronisch afval 
verwerken de minimaal vereiste recycling-
graad bereiken. 

Kwartetspel
Bij aankomst op de milieustraat in 
Serooskerke word je het Wecycle kwartet-
spel in handen gedrukt. Een van de 
kwartetten betreft: ‘Duurzame keuzes’.  
De kwartetkaarten ‘Repareren en 
Verkopen’ kunnen als het aan directeur 
Paul Marinissen van de ZRD in Terneuzen 
ligt, in de toekomstige Zeeuwse duur- 
zaamheidspleinen een plaats krijgen.  
Hier worden milieustraat, kringloopwinkel 
en ambachtscentrum geïntegreerd. 
Volgens hem hebben we in Nederland de 
recycling van afvalstromen redelijk goed 
op orde. ‘We moeten de producten lager 
op de R-ladder krijgen. Dit kan door 
spullen een tweede leven(sduur) te geven. 
We zien op de milieustraat dat er erg veel 
goede spullen worden weggegooid en wat 
we niet willen is dat iedereen dan in de 
bakken gaan graaien’. De bedoeling is dat 
bij aankomst wordt gevraagd of je spullen 
voor kringloop mogen worden gebruikt.  
‘Je gaat dan door naar de kringloopafname 

Ik geef weg 

Weggeven van afgedankte spullen 
kan natuurlijk ook. Er is bijvoor-
beeld de facebookgroep  
‘Ik geef weg – Walcheren’.  
Een korte blik op de pagina levert 
een stoomreiniger, vaatwasser, 
koelkast, magnetron en een 
koffiezetapparaat op: R0 in de 
circulaire economie.

Klimmen op de 
R-ladder 

Voor de circulaire economie is 
een prioriteitsladder ontwikkeld 
(de R-ladder), waarbij R0 (minder 
grondstoffen/producten 
gebruiken) het hoogst scoort en 
R9 het laagst (terugwinning, 
bijvoorbeeld door een energie-
verbrandingsinstallatie).  
In de circulaire economie wordt in 
de aanschaffase al op materiaal 
bespaard (R0 tot en met R2).

waar medewerkers met kennis en kunde 
van kringloop bepalen of je spullen 
kringloopwaardig zijn. Spullen kunnen na 
beoordeling naar het ambachtscentrum en 
de kringloopwinkel of gaan door naar 
demontage. Een tafel met een grote kras 
op het hout is niet kringloopwaardig maar 
wel demontabel, op deze wijze wordt 
waarde gecreëerd.’

Circulaire ambachtscentra
Naast kringloopwinkels van retailkwaliteit 
is het ook in Zeeland opzetten van 
circulaire ambachtscentra een volgende 
stap. ‘We zoeken de combinatie met 
onderwijs en eventueel commercie,  
want wat is er nou mooier dan opleidingen 
een plaats op het plein te geven waar 
leerlingen van afvalhout nieuwe producten 
maken of designlampen van metaal- en 
elektrisch afval.’ Ook het demonteren en 
terugleveren aan leveranciers van 
elektronica onderdelen kan er een plaats 
krijgen. ‘Het streven is in Goes het eerste 
circulair ambachtscentrum voor Zeeland te 
starten, hiervoor wordt een businesscase 
uitgewerkt.’

Meer weten?    
www.kringloper.nl
www.saver.nl
www.zrd.nl

‘Milieustraat, kringloper 
en circulair ambachts- 
centrum worden  
geïntegreerd.’

Leo Dalebout is lid van  
de Wantijredactie. 

Maya van Kempen is lid van  
de Wantijredactie

Kianoosh Gerami

Geboren: Cairo, 1981; vanaf zijn derde jaar opgegroeid in Teheran.
Woont in: Zierikzee.
Inspiratiebron: geschiedenis, memoires, literatuur en kunst van het  
Oosten en Westen.
Opleiding: bachelor schilderen en master of art illustratie, Azad Art  
University Teheran; studie schilderen, Accademia di Belle Arti di Roma.
Loopbaan: groepsexposities in binnen- en buitenland; Kunstschouw 2013:  
‘beste jong talent’; groepsexpositie Facade (2022) met kunstwerk Pluis; 
kunstdocentschappen Toonbeeld Terneuzen, Cultuurhuis Kuiperspoort 
Middelburg, Cultuurhuis ZierikC.

VAN VISPLUIS 
NAAR BIOPLUIS

Kianoosh Gerami verwijst met dit kunst-
werk naar vispluis. Drie handen van vier 
meter hoog bekleedde hij met het 
helblauwe vispluis. Vispluis bestaat uit 
plastic draadjes die aan visnetten zijn 
vastgemaakt om beschadiging van de 
netten tegen te gaan als die over de 
zeebodem slepen. Jaarlijks belandt er zo’n 
60.000 kilo vispluis als plastic afval in de 
Noordzee voor de kust van  

Pluis op het Abdijplein in Middelburg. Foto : Loes de Jong.

MiddelburgDeze zomer en herfst stond het kunstwerk ‘Pluis’ op het 
Abdijplein, bijna voor de hoofdingang van het Provinciehuis. 
Een goed gekozen plek. In het huis van de provincie zetelt 
het hoogste bestuursorgaan van Zeeland. Daar worden de 
beslissingen genomen, daar is de macht. 

Paul Marinissen

Geboren: Terneuzen, 1968. 
Woont in: Terneuzen.
Inspiratiebron: van kinds af aan al buitenmens en 
graag in de natuur. 
Opleiding: Bodemkunde Landbouwuniversiteit in 
Wageningen; Milieukunde Van Hall Instituut (HAS) 
Groningen.
Loopbaan: technisch medewerker vergunningen & 
handhaving gemeente Terneuzen; hoofd van de 
afdeling realisatie & beheer buitendienst gemeente 
Terneuzen; directeur Zeeuwse Reinigingsdienst B.V..

Wichard Schepers

Geboren: Roosendaal, 1964. 
Woont in: Roosendaal.
Loopbaan: monteur en productie- 
leider Philips Roosendaal; hoofd 
bedrijfsbureau en projectadviseur 
afval en grondstoffenmanagement 
Saver N.V.. 

Henry van den Kieboom

Geboren: Halsteren, 1966.
Woont in: Bergen op Zoom.
Inspiratiebron: milieu, recycling, welzijn, 
samenwerking organisaties en met mensen.
Opleiding: LTS en veel werkervaring.
Loopbaan: loodgieter, postbezorger, verkoper, 
eerste medewerker ambachtscentrum Stichting 
de Kringloper. 

België en Nederland. Een fors deel spoelt 
aan op de stranden. Vrijwilligers verzamel-
den karren vol vispluis voor Gerami. 

Handen
Handen komen in de oude Perzische en 
Egyptische culturen veel voor als symbool. 
Daardoor kwam Gerami op het idee om 
van het aangespoelde afval reusachtige 
handen te maken. ‘Ze symboliseren de 

relatie mens - natuur. Daarin zit een 
kracht, een geest die je in elke religie 
vindt.’

Biopluis
Volgens Gerami is het de hoogste  
tijd om actie te ondernemen.  
De oplossing voor vispluis heet biopluis. 
Dit is al ontwikkeld en kan meteen 
worden gebruikt, maar overheden en 
vissers hebben blijkbaar onvoldoende 
animo om daarop over te schakelen. 

Meer weten?
www.pluis.nu

Maya van Kempen
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We vragen het aan Nescio Midavaine. Hij is 
projectmanager bij Marsaki met specialisa-
tie biobased, circulair en duurzaam 
bouwen. Marsaki is actief in de gehele 
bouwcyclus, van ontwerp tot realisatie van 
woningen en gebouwen. Opdrachtgevers 
zijn woningbouwcoöperaties, overheden, 
onderwijs- en zorginstellingen, Vereniging 
van Eigenaars, enzovoorts. 

Losmaakbaarheid
‘Biobased bouwen richt zich op het 
bouwen met materialen en technieken die 
duurzaam zijn. Een voorbeeld hiervan is 
isolatiemateriaal. Traditionele steen- en 
glaswol kost veel CO2 bij de fabricage en 
kan vaak niet worden hergebruikt na de 

sloop van het gebouw. Isolatiemateriaal 
op basis van vlas heeft deze nadelen veel 
minder,’ zegt Midavaine. ‘Circulair 
bouwen wordt veelal beschreven als het 
hergebruik van materialen en bouwele-
menten zoals dakpannen, deuren, 
planken en balken. Het aandeel herge-
bruik vanuit bestaande bouw naar 
nieuwbouw is vanwege de bouwwijze nog 
beperkt. Bij het ontwerpen van nieuwe 
gebouwen wordt dan ook gevraagd om 
naast materiaalkeuze rekening te houden 
met de ‘losmaakbaarheid’ van elementen 
zoals wanden en kozijnen. Maar ook aan 
het ‘losmaakbaar’ ontwerpen van de 
constructieve, bouwkundige en installa-
tietechnische onderdelen.’

Het wemelt in de bouw van nieuwe ontwikkelingen.  
De begrippen levensloopbestendig en energieneutraal  
bouwen zijn al redelijk bekend. Maar wat is biobased en 
circulair bouwen en hoe wordt dat in de praktijk toegepast? 

Netwerk
In Zeeland zijn er diverse projecten op het 
gebied van biobased en circulair bouwen. 
Daaruit ontstond drie jaar geleden de 
behoefte om een netwerk op te richten. 
Hiervoor is het initiatief genomen door 
Marsaki, Rothuizen, Impuls Zeeland, 
Hogeschool Zeeland en de Provincie 
Zeeland. Inmiddels zijn meerdere 
ontwikkelaars, architecten, aannemers, 
installateurs, slopers en onderwijsinstel-
lingen aangesloten. Het doel van het 
netwerk is kennis vergaren en uitwisselen 
en het opstarten van biobased en 
circulaire bouwprojecten.

Sterk in opkomst
Begin volgend jaar krijgt het netwerk 
meer slagkracht in de vorm van een 
stichting. Dat is nodig want biobased en 
circulair bouwen is sterk in opkomst 
binnen de bouwwereld. De bouw is 
helaas nu nog een sterk vervuilende 
sector met een hoge CO2-belasting. 
Steeds sterker wordt vanuit wet- en 
regelgeving gestuurd op verbetering.  

Het Zeeuwse netwerk wil zich daarop 
voorbereiden.

ZLND 2050
Op het Festival ZLND 2050 is het netwerk 
biobased en circulair bouwen gepresen-
teerd door Marsaki, samen met Willem 
Böttger, lector van het lectoraat Biobased 
bouwen van de HZ. ‘Ik merkte dat de daar 
aanwezige sectorpartijen een sterke 
urgentie voelen om hiermee aan de slag te 
gaan,’ vertelt Midavaine. ‘Volgend jaar 
moeten provincies en gemeenten 
circulariteit meenemen in hun  
aanbestedingen. Circulair bouwen dient 
dan meegenomen te worden in de aan- 
bieding van aannemers bij nieuwbouw- 
projecten. In 2030 moet de sector 50% CO2 
bespaard hebben. In 2050 moet een nog 
een veel grotere CO2-reductie gerealiseerd 
worden, namelijk 95%.’

Meer weten?
www.marsaki.nl
www.zmf.nl/ nieuws/festival-zlnd2050

BOUWEN 
MOET 
‘LOS-
MAAK-
BAAR’ 
WORDEN 
Peter Louwerse

Goes

Nescio Midavaine 

Geboren: 1988.
Woont in: Westenschouwen. 
Opleiding: Master Real Estate Development aan  
de TU Eindhoven.
Functie: projectmanager bij Marsaki met 
specialisatie biobased, circulair en duurzaam 
bouwen. 

Circulaire sociale 
woningbouw in 
Wolphaartsdijk 

Midavaine vertelt met enige trots: 
‘Marsaki heeft samen met 
woningcoöperatie Beveland Wonen 
het project circulaire sociale 
woningbouw in Wolphaartsdijk 
uitgevoerd. Daar zijn tien woningen 
circulair gesloopt en zes woningen 
circulair gebouwd. De buitenwanden 
zijn in houtskelet gemaakt.  
De biobased isolatie is op basis van 
vlas. De houten kozijnen zijn 
‘losmaakbaar ’geconstrueerd. Op de 
nieuwgebouwde woningen zijn de 
dakpannen van de gesloopte 
woningen teruggelegd en in de 
buitengevels naast de voordeuren 
zitten houten delen van het oude 
dakbeschot. Bovendien zijn deze 
woningen ook levensloopbestendig 
en energieneutraal!’

Peter Louwerse is lid  
van de Wantijredactie.

Circulair woningbouwproject in Wolphaartsdijk. Foto: Marsaki. 
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De transitie naar een circulaire economie 
lukt naar verwachting niet op basis van 
vrijwilligheid en daarom spelen overheden 
een belangrijke rol. Het Rijksbrede 
programma ‘Nederland circulair in 2050’ 
en de bijbehorende transitienota’s 
bevatten tal van maatregelen die de 
doelen – 50% reductie in 2030 en 100% 
circulaire economie in 2050 - moeten 
ondersteunen en mede realiseren.

Raakvlakken
Wet- en regelgeving voor het bevorderen 
van de overgang naar een circulaire 

economie staat niet op zichzelf, maar heeft 
raakvlakken met andere maatschappelijke 
opgaven en beleidsthema’s. De overheid 
kan sturend en regelend optreden bij de 
overgang naar een circulaire economie. 
Deels wordt er nieuwe wet- en regelgeving 
ontwikkeld. Zo stuurt de staatssecretaris 
van Infrastructuur en Waterstaat dit jaar 
het Nationaal Programma Circulaire 
Economie 2023-2030 naar de Tweede 
Kamer. Hierin bevordert het kabinet de 
circulaire economie door middel van 
normering, beprijzing en stimulering. Voor 
een ander deel kan bestaande wet- en 

Den Haag

regelgeving gebruikt worden. 
 
Maatregelen
Er zijn natuurlijk al heel wat maatregelen 
genomen. Ook maatregelen die alle 
burgers raken. Bijvoorbeeld het verbod op 
gebruik van wegwerpplastic zoals plastic 
bestek, borden, rietjes, roerstaafjes en 
tasjes en de invoering van statiegeld op 
kleine plastic flesjes. Dat laatste blijkt een 
groot succes. Begin 2022, een half jaar na 
de invoering, komt al 70% van deze kleine 
flesjes retour. Het retourpercentage van 
alle plastic flessen is zelfs 80%.

Vanaf volgend jaar is er ook statiegeld op blikjes. Foto: Loes de Jong. 

In Nederland leven we nog grotendeels 
in een ‘wegwerp-maatschappij’:  
we schaffen producten aan, gebruiken 
deze en als het product versleten is of 
we willen het niet meer hebben, dan 
gooien we het weg. In een circulaire 
economie bestaat er echter geen afval. 
Materialen worden hergebruikt of weer 
door de natuur opgenomen. Idealiter 
ontstaan er dan gesloten kringlopen 
waarin ontwerp en productie door 
betrokken partijen worden afgestemd.

WETTEN EN REGELS  
VOOR EEN CIRCULAIR 
NEDERLAND IN 2050

Bouke Kromhout van der Meer

Ook de komende jaren krijgen we met 
steeds meer maatregelen te maken.  
Een aantal voorbeelden:

•  Statiegeld op blikjes met ingang van  
1 april 2023. De supermarkten zijn 
vanaf dan verplicht blikjes retour te 
nemen.

•  Met ingang van 2023 worden  
producenten meer verantwoordelijk 
voor zwerfafval van drank- en voedsel-
verpakkingen, drinkbekers, zakjes en 
wikkels, lichte plastic tassen en 
tabaksproducten met filters.

•  Vanaf juli 2023 wordt het gratis 
verstrekken van plastic wegwerpbekers 
en maaltijdverpakkingen verboden.

•  Doppen en deksels moeten vastzitten 
aan plastic drinkflessen en drank- 
verpakkingen vanaf juli 2024.

•  Vanaf 1 januari 2025 worden  

producenten verantwoordelijk voor  
de opruimkosten van zwerfafval van 
ballonnen, vochtige doekjes en vistuig. 
Ook moeten petflessen dan 25% uit 
gerecyclede kunststoffen bestaan en 
moet 77% van alle drinkflessen tot drie 
liter worden ingezameld.

Meer weten?
Dit artikel biedt geen volledig overzicht van 
maatregelen, wetswijzigingen en initiatie-
ven, maar geeft een beeld van de veelheid 
aan ontwikkelingen in de transitie naar een 
circulaire economie. Wil je meer informa-
tie over de (transitie naar) circulaire  
economie, kijk dan bijvoorbeeld eens op:

www.zmf.nl
www.circulaw.nl
www.servicepunt-circulair.nl 
www.versnellingshuisce.nl 

Voor de transitie 
naar een circulaire 
economie zijn 
regels en wetten 
nodig.

Bouke Kromhout van der Meer is  
lid van de Wantijredactie. 

Foto: Loes de Jong.
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Nico Osse uit Heinkenszand is onder- 
nemer in de verpakkingswereld. Hij 
maakte eerst verpakkingen voor de 
media- en telecomindustrie. ‘Klanten 
vroegen mij steeds vaker naar groene 
oplossingen en ik ging op zoek. In eerste 
instantie kom je dan uit bij bestaande 
bioplastics. Die zijn niet gemaakt van 
aardolie, maar van landbouwgewassen 
zoals maïs. Het nadeel is dat ze duur en 
breekbaar zijn.’ 

Palmblad
Osse ontdekte bij toeval een alternatief. 
‘Een relatie van mij uit India maakte van 
palmblad bakjes, pakjes en zakjes. Dat is 
daar een eeuwenoude manier van 

verpakken. Maar ik had geen interesse 
om die spullen te verkopen. De verpak-
king die hij uit het palmblad maakte, viel 
helemaal uit elkaar. Ik bleef zitten met 
twee soorten afval. Het afval van 
bioplastics en het afval van het palmblad. 
Vervolgens gooide ik deze twee afval- 
soorten bij elkaar om iets te proberen.  
Er kwam een product uit waar je het blad 
bijna helemaal in zag verdwijnen. 
HemCell was geboren! Je kunt van 
tevoren niet altijd alles bedenken, je 
moet toch gewoon proberen. Dat is wat 
ik op hogescholen ook altijd zeg: eerst 
doen en dan denken! Ik noem het ook 
wel ‘reversed engineering’. Inmiddels is 
het patent in zo’n veertig landen erkend. 

Wereldwijd blijven miljarden kilo’s niet afbreekbare plastics in het 
milieu achter. Microdeeltjes plastic komen in organismen terecht, 
ook in het lichaam van de mens. Een Zeeuwse uitvinding, Hemcell, 
kan bijdragen aan de oplossing van dit probleem.  

Middelburg

Willem de Weert en Bibian Scheepstra

ZEEUWSE 
UITVINDING 
ALTERNATIEF 
VOOR 
PLASTICS

Bibian Scheepstra is projectleider duurzaamheid en 
circulaire economie bij ZMf. Willem de Weert is eind-
redacteur van Wantij. 

‘Lokaal agrarisch 
afval hebben we in 
Zeeland genoeg.’

Op de koude grond composteerbare plantencontainer. Foto’s: HemCell

HemCell heeft een laag soortelijke 
gewicht, een lage verwerkingstempera-
tuur en een hoge hittebestendigheid. 
Belangrijk is dat het op de koude grond 
composteerbaar is. Dat wil niet zeggen 
dat het op dezelfde dag vergaat. Als het 
composteert ziet het er ook niet gelijk 
netjes uit.’

Zes maanden
‘Wat is snel bij composteren?’ vraagt de 
Zeeuwse ondernemer. ‘Een bananenschil 
doet er in de natuur al gauw twee jaar 
over. Wij voldoen aan de Australische en 
Aziatische eis van zes maanden,  
de strengste van de wereld. Er blijven 
geen micro- of nanoplastics achter.  

De verbindingen die er vanaf het begin in 
zitten, verdwijnen compleet. Dat vind ik 
eerlijk gezegd veel belangrijker dan de 
snelheid van composteerbaarheid.  
Want, die micro- en nanoplastics die zich 
in andere zogenaamd biologisch afbreek-
bare kunststoffen bevinden, zitten overal. 
Die verdwijnen niet meer uit ons milieu. 
De plasticsoep had niet bestaan als alles 
van HemCell materiaal was geweest.’

Boerenfamilies
Terug naar het afval c.q de grondstof. 
‘In India wordt het palmblad verzameld op 
bestaande kleinschalige betelnoot 
plantages. Daar is het bladmateriaal 
agrarisch afval dat na sortering voor een 
deel lokaal benut voor o.a. de bekende 
palmblad bordjes en schalen. Het overige 
afval wordt schoongemaakt, verzameld en 
gedroogd en biedt extra inkomsten voor 
de kleinschalige boerenfamilies. In India 
hebben 1500 gezinnen zo extra inkom-
sten. Er is een coöperatie voor opgericht. 
Anders zouden ze geen extra inkomsten 
hebben, waren de bladeren afval en 
zouden die verbrand worden. Nu wordt 
het afval in fases verwerkt tot een fijne 
poedervorm en droog en vochtvrij verpakt 
voor verscheping naar hier.’

Evenaar
‘De palmboom waarvan wij het afval 
gebruiken, groeit overal rond de evenaar. 
Mijn droom is om daar fabrieken op te 
zetten die HemCell maken voor de lokale 
markt. Dat scheelt een hoop heen en 
weer gesjouw met containers.  
Voor Europa is een andere stap nodig: 
het ontwikkelen van een variant uit lokaal 
agrarisch afval zoals fruitafval, uien- en 
aardappelschillen. Daarvan hebben we in 
Zeeland volop. Dan ben je helemaal 
lokaal/regionaal zelfvoorzienend.  
Voor beide stappen is veel geld nodig.’ 

Meer weten?
www.hemcell.com
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CIRCULAIR EN 
BIOBASED ASFALT 
IS ONDERWEG

Sas van Gent

Peter Louwerse

Bij bio-asfalt wordt het verbindende 
bitumen vervangen door de natuurlijke 
lijmstof lignine. Martijn Verschuren, 
manager business development bij H4A 
weet er alles van. ‘H4A is actief in de 

Asfalt wordt al heel lang 
gebruikt, zelfs al in het oude 
Egypte en door de Romeinen. 
Sinds de vorige eeuw wordt 
asfalt vooral gebruikt als 
wegdek. Het is een mengsel 
van steenslag, zand en vulstof, 
bijeengehouden door 
bitumen. Dit is een 
restproduct uit de aardolie-
industrie en daar zit hem nu 
net het probleem: dat is een 
fossiele brandstof en dus niet 
duurzaam. Daarom wordt er 
gewerkt aan bio-asfalt. 

is complexer en de kwaliteit is inmiddels bijna 
gelijkwaardig. Echter, als je de milieuwinst meerekent 
dan is het verschil minder groot. Wegbeheerders 
hebben vaak de mond vol van verduurzaming, maar 
willen een meerprijs voor de milieuwinst (nog) niet 
betalen. Al zijn er ook wegbeheerders die onze 
ambassadeurs zijn.’ 

Strengere eisen
De verwachting is dat bio-asfalt over tien jaar geheel 
vrij van bitumen is en volledig circulair. De overheid 
stelt steeds strengere eisen. Bij een aantal weg- 
beheerders hebben we al wegvakken aangelegd,  
o.a. Provincie Zeeland, North Seaports, Waterschap 
Scheldestromen en Gemeente Terneuzen en Goes. 
Verschuren vindt het jammer dat er geen bio-asfalt is 
toegepast in het project Waterdunen. ‘Dat had een 
mooi voorbeeld kunnen zijn. In natuurgebieden zou 
je toch altijd moeten kiezen voor bio-producten?’

bouw, industriële services, ondergrondse 
netwerken, openbare ruimte en wind-
energie. Binnen het bedrijfsonderdeel 
Openbare Ruimte valt Infrastructuur en 
daaronder de enige asfaltcentrale binnen 
Zeeland (ZVAC) in Sas van Gent,’ legt 
Verschuren uit. ‘Al sinds 1965 produceren 
wij zelf diverse soorten asfalt. Dit doen 
we voor overheden, industriële bedrijven 
en particulieren.’

Bioway
Verschuren vervolgt: ‘Ook H4A gaat voor 
duurzaamheid. Wat circulariteit betreft 
door dertig tot zestig procent gerecy-
cleerd asfalt toe te voegen aan nieuw 
asfalt. Biobased door deel te nemen aan 
het onderzoek om het bitumen in asfalt 
grotendeels te vervangen door lignine. 
Deze vervanger is door onderzoekers van 
Wageningen UR Food & Biobased 
Research ontwikkeld in samenwerking 
met het Asfalt Kennis Centrum (AKC). 
H4A noemt dit asfalt ‘Bioway.’

Proefstrook
In 2015 is het onderzoek naar duurzame 
vervangers van bitumen in asfalt gestart. 

Al in dat eerste onderzoeksjaar werd de 
eerste proefstrook aangelegd, vlak vóór 
de asfaltcentrale in Sas van Gent. 
Inmiddels liggen er zo’n 25 proefvakken 
in Zeeland en buiten de provincie ook al 
tussen de vijf en tien proefvlakken.  
Het nieuwe asfalt wordt geproduceerd in 
een aangepaste productielijn voor 
biobased asfalt in de centrale in Sas van 
Gent. We hebben het productieproces 
goed onder controle. Bovendien behalen 
we ook nog een CO2 reductie van tussen 
de 25 en 70%.
‘We zitten nu op 45% lignine en 5% van 
een andere biobased grondstof. Op dit 
moment loopt er een vervolgonderzoek 
met partners De Roelofsgroep, AKC, WUR 
en TNO om een 100% biobased binder te 
ontwikkelen en daarmee proefvlakken te 
realiseren.’

Traditionele markt
Natuurlijk zijn er nog wat problemen te 
overwinnen. ‘We hebben te maken met 
een vrij traditionele markt,’ constateert 
Verschuren. ‘Men gaat meestal voor de 
laagste prijs en Bioway asfalt is tussen de 
10 en 25 % duurder. Het productieproces 

Martijn Verschuren

Geboren: 1975. 
Opleiding: Master Hogeschool Utrecht.
Loopbaan: projectleider Rijkswaterstaat; 
senior advisor NedMobiel BV; manager 
business development H4A.

‘Bio-asfalt is over tien 
jaar volledig circulair.’ 

Foto’s: H4A. 

Peter Louwerse is lid van  
de Wantijredactie. 
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DE LANGE 
OMLOOPTIJD VAN 
NATUURSTEEN

Kunstenaars zijn dikwijls voorlopers van maatschappelijke 
vernieuwingen. Ook voor duurzaamheid en circulariteit?  
We vroegen het aan beeldhouwer Richard van Bremen. 

Maya van Kempen

Middelburg

Maya van Kempen is lid  
van de Wantijredactie. 

Is dit een dwaze oproep van 
filosoof Lisa Doeland? We zijn 
afval liever kwijt dan rijk. Ideaal 
zou een circulaire economie 
zijn, zonder afval. Maar 
Doeland gelooft daar niet in. 

Nijmegen

Maya van Kempen is lid  
van de Wantijredactie. 

Doeland vraagt zich af hoe iets eigenlijk 
‘wegwerpbaar’ wordt. Met ‘liefde voor je 
afval’ bedoelt ze dat je je spullen welover-
wogen aanschaft. En dat je ze bijhoudt, ze 
verzorgt, niet afdankt als ze vervelen, als  
je je stoort aan de traagheid van het 
apparaat, of dat het uit de mode is, je 
smartphone bijvoorbeeld. Een geliefde  
kies je ook niet onbesuisd. Je taxeert de 
relatie: is die duurzaam, kunnen we tegen 
een stootje? 

Afvalspook
‘Smerigste vuilnisbelten in beeld gebracht. 
Microplastic is overal, zelfs in ons bloed.’ 
(Trouw, 9 november 2022). Weg is niet 
echt weg. Dat verschijnsel noemt Doeland 
‘afvalspook’. Afval spookt rond, verdwijnt 
en verschijnt, dikwijls in andere gedaantes. 
Via via circuleert het in onze lichamen. 
Ongewild zijn we opgenomen in de 
afbraak van ecologische systemen. 

Moderne epische mythes
Vernietiging van de aarde in één kort- 
durende complete chaos, die beelden 
kennen we wel van films en computer 
spelen, romans, het Bijbelboek ‘ 
Openbaringen’ en de schilderijen van 
Jeroen Bosch.  

Lisa Doeland.  
Foto: Floris Schäfer.

Foto: Loes de Jong.

Maya van Kempen

‘HOU VAN  
JE AFVAL!’ 

Filosoof Lisa Doeland: 

Lisa Doeland 

Geboren: 1982.
Inspiratiebron: o.a. ecofilosofen als  
Tim Morton, maar ook kunst en film.
Opleiding: studeerde filosofie en  
taalwetenschappen.
Loopbaan: docent Radboud Universiteit,  
doet promotieonderzoek naar afval;
docent Universiteit van Amsterdam; 
programmaker.

In onze tijd duiken volgens haar moderne 
epische mythes op. Ondoelmatige reacties 
hierop zijn: dansen op de vulkaan, 
vervallen in wanhoop, een ‘Planeet B’ als 
reële mogelijkheid zien om als mensheid 
te overleven. Volgens Doeland schort het 
aan erkenning voor het feit dat we allang 
in nieuwe werelden leven. Ze zegt dat 
moderne eco-mythes ons onterecht 
positief stemmen met het voorspiegelen 
van onbegrensde technologische vooruit-
gang en oplossingen. Een voorbeeld 
hiervan: het geloof in een circulaire 
economie. ‘Produceren in een eeuwige 
rondgang zonder restjes is onmogelijk,’ 
zegt Doeland. ‘Het belooft: ga maar door 
met je luxe leventje.’ 

Pessimisme
Volgens de filosoof is een gezonde dosis 
pessimisme over de huidige wereld 
noodzakelijk om de samenleving  
fundamenteel te kunnen veranderen. 

‘Wees niet goedgelovig, wees realist, 
scherp je oog voor de wereld zoals zij is. 
Ook milieubewust leven heeft nog steeds 
1,5 keer de aarde nodig, mits iedereen zó 
leeft. We zitten opgescheept met de 
wereld van toen. Het was een wereld van 
altijd méér en altijd ja.’

Meer weten?
‘Brainwash Talks’: ‘Doemdenken’  
(december 2020), zie internet. 
 ‘Afvalspook’ In de Groene  
Amsterdammer (mei 2018).
‘De schaduwzijde van onze verlangens’  
in de bundel: ‘Onszelf voorbij.’ (2018).

Met welke materialen werk je?
‘Ik werk met albast, travertin, Belgisch 
hardsteen, kalksteen kan ook.  
Duurzame materialen, dus. Bij Onno 
Jongewaard ging ik ooit voor het eerst 
aan de slag. Na twee uur hakken, was 
ik zo’n beetje uitgeput. Hij zei: ‘Dat 
stuk steen van jou is zo’n 340 miljoen 
jaar oud!’ Dat relativeert enorm, wat 
is daarbij vergeleken twee uur? 
Door in oud gesteende te zagen en te 
hakken benader ik het idee verganke-
lijkheid. Beslommeringen van alledag 
vallen in het niet. Dat schept de 
afstand die ik nodig heb om te 
bedenken: wat is de essentie? 
Daarvan moet ik een idee van hebben 
als ik een beeld maak. Voortdurend 
taxeer ik, terwijl ik hak, wat het effect 
zal zijn. Wat er af gehakt is, kan niet 
worden terug geplakt!’

Selecteer je steen op duurzaamheid?
‘Natuursteen heeft een enorm lange 
omlooptijd, dat type duurzaamheid 
en circulariteit is imponerend.  
Als beeldhouwer leer je gesteenten 
met hun specifieke karakter aan den 
lijve kennen. Ze vergroten m’n 
zelfkennis, want als beeldhouwer 
oefen je deugden als geduld,  
aandacht, doorzettingsvermogen, 
discipline. Ik leerde mijn voorkeuren 
kennen: niet opgepoetst, glad, maar 
ruw en ongepolijst.’

Bewaar je alles wat je maakt?
‘Ik verkoop weleens een beeld.  
Verder ‘herhak’ ik sinds kort beelden, 
dat voelt prima. Grote afgehakte 
stukken kunnen bijvoorbeeld gebruikt 
worden op de Kunstacademie in  
Eeklo waar ik op zit om me verder  
te ontwikkelen.’

Waar kunnen we werk van jou zien?
‘Zeeuwse Kap’ staat nu tentoon- 
gesteld in de Drvkkery bij een 
fotoboek over klederdrachten.  
En op instagram:

  ramvbremen

Richard van Bremen

Geboren: Roosendaal, 1960.
Woont in: Middelburg. 
Inspiratie: Zeeland; het verschijnsel tijd; robuuste types mannen en 
vrouwen; oude gesteenten; De Dijkwerkers op de Veersegatdam van 
Peter de Jonge; De Kathedraal op Neeltje Jans van Marinus Boezem.
Opleiding: Sociale geografie Universiteit Nijmegen; Kunstacademie Eeklo. 
Loopbaan: Scoop; senior beleidsmedewerker Provincie Zeeland. 
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NIEUW 
WERELDBEELD
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Volgens ecoloog en filosoof Matthijs 
Schouten heeft het te maken met ons 
wereldbeeld. In het westen hebben we 
2500 jaar lang te maken met een antro- 
pocentrisch wereldbeeld. Mensen zien hun 
omgeving louter als decor voor menselijke 
kwesties, we zijn vooral gebruikers van 
onze omgeving. 

Hoe we tegen de wereld aankijken en 
ervaren, is de kern van ons probleem.  
Als het wereldbeeld niet verandert zullen 
oplossingen ook niet bijdragen aan een 
wezenlijke verandering. En dat is precies 
de reden waarom Schouten hoopvol is. 
Want die kijk, die basishouding is de 
laatste 50 à 60 jaar aan het veranderen. 
Uit onderzoek blijkt dat steeds meer 
mensen het gevoel hebben dat we 
onderdeel zijn van de natuur en er goed 
voor moeten zorgen.  

We realiseren ons dat alles met alles 
samenhangt. Desondanks zitten we 
volgens Schouten nog vast in oude 
gewoontes en kunnen we er in ons 
dagelijks leven nog moeilijk naar handelen. 

En de verandering? Schouten zegt dat het 
begint bij de erkenning dat we er een 
bende van hebben gemaakt en dan is er 
tijd nodig voor rouw. Vervolgens moeten 
we met mededogen elkaar helpen het 
geconditioneerde gedrag te veranderen. 
‘We doen er allemaal toe, we kunnen er 
niet niét toe doen.’

We hebben de taak om samen dit 
ecocentrische wereldbeeld in de samen- 
leving door te laten dringen. ‘Weer verliefd 
worden op de aarde en ons realiseren dat 
met alles wat we zeggen, denken en doen, 
we de toekomst creëren.’

Guido Krijger is lid van  
de Wantijredactie.

Guido Krijger

Foto: Ellen Schoenmakers.

Dankzij u.

Een mooi en duurzaam Nederland voor iedereen! Dat is waar de Natuur en 
Milieufederaties zich voor inzetten. Bijvoorbeeld met Plan Boom. Door 
10 miljoen bomen in heel Nederland te planten, werken de Natuur en 
Milieufederaties samen met vrijwilligers en partners aan het verkleinen van 
de CO-2 uitstoot en maken we onze leefomgeving mooier, groener en 
gezonder. 

De Natuur en Milieufederaties ontvingen sinds 1996 een bijdrage van 
€  56,1 miljoen. Deelnemers van de Postcode Loterij: bedankt! Dankzij u 
kunnen wij de Natuur en Milieufederaties en meer dan 100 andere organi-
saties financieel ondersteunen. En dankzij u heeft de Postcode Loterij sinds 
1989 al ruim € 6,2 miljard aan goede doelen geschonken. Samen voor een 
betere wereld: postcodeloterij.nl

We komen 
ook op 
plekken
zonder 
postcode.

Adv_Nat&MilFed_2019_190x128mm_P2122_02.indd   1Adv_Nat&MilFed_2019_190x128mm_P2122_02.indd   1 25-05-2020   17:2525-05-2020   17:25

advertorial

wantij  |  december 2022 

Oostkapelle

Een wereld waarin onze ‘spullen’ eindeloos gebruikt worden en 
afval niet meer bestaat. Wie wil dit niet? Maar wat is daar in 
vredesnaam voor nodig? Want alle beste bedoelingen, 
innovatieve oplossingen ten spijt, hebben we nog steeds te 
maken met een mensheid die water, lucht en bodem vervuilt, 
grondstoffen verbruikt, de bodem onvruchtbaar maakt en de 
gezondheid van alle levende wezens ondermijnt. 

Meer horen over de visie van  
Matthijs Schouten? 

Misschien ben je in de gelegen-
heid om financieel iets weg te 
kunnen geven en zoek je een 
goede bestemming voor je gift? 
Denk dan eens aan ZMf. Wij 
maken ons sterk voor de Zeeuwse 
natuur en de leefomgeving en we 
werken hard voor een mooi en 
duurzaam Zeeland. Er is nog veel 
te doen en daar kunnen we alle 
hulp goed bij gebruiken. Meer 
weten over hoe je ZMf kunt 
steunen? Kijk op www.zmf.nl.

Tip: Een jarige of iets te vieren? 
Geef een origineel én een 
impactvol cadeau; geef een ZMf 
lidmaatschap!

IETS WEG TE GEVEN? 
DENK AAN ZMf!
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‘Alles is overal, maar het milieu selecteert,’ 
kennen we via Darwin. Keerzijde ervan is 
dat als de mens het milieu verandert, dit 
keihard in ons gezicht slaat. Stort afval en 
de natuur reageert: zichtbaar afval 
verandert in onzichtbaar afval en wordt 
opgenomen in de natuurlijke kringlopen. 
De langjarige gevolgen kunnen we nog 
amper overzien.

 ‘Afval is overal en de mens selecteert’. 
Selecteren is net als in de natuur de eerste 
stap; hergebruiken, herstellen en her-
scheppen een menselijk gedreven evolutie. 
In Wantij van 2015 was circulariteit nog 
een wensdroom, nu is het een optimistisch 
doel van het beleid. Zullen we over nog 
eens zeven jaar de stap maken van 
selecteren naar de kringloop sluiten?

Loes de Jong is lid  
van de Wantijredactie.

AFVAL IS 
OVERAL
Loes de Jong

Opruimactie zwerfafval op het Kalootstrand in Borssele. Foto: Loes de Jong.

KalootSLUITERTIJD

Loes de Jong

Geboren: Sneek, 1957.
Woont in: Middelburg.
Inspiratiebronnen: De vele discussies en gesprekken die ik tijdens 
m’n studie, werk en vrije tijd voer over water en natuur. 
Opleiding: Mariene microbiologie Rijksuniversiteit Groningen
Loopbaan: wetenschappelijk onderzoeker Deltainstituut Yerseke; 
adviseur water Ministerie van Verkeer en Waterstaat; 
projectleider en strategisch adviseur Rijkswaterstaat. Sindskort 
met vervroegd pensioen en gestart met opleiding Fotokunst aan 
Beeldacademie Sint-Niklaas. 
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